
Už letia. Dve biele holubice v ústrety 
noci. Vzniesli sa z rúk mažoretiek, 
majsteriek sveta z Devínskej,  
a mávajú krídlami vianočnej uličke. 
Tak zbohom! A zasa o rok príďte,  
Picassove metafory mieru...
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Pozývam všetkých na vianočnú uličku – od stredy šiesteho do soboty 
deviateho decembra na Hradištnú ulicu. Program je bohatý, ale po
du jatie bude najmä o ľuďoch, aby sa stretli pri stánkoch s dobrým 
občerstvením, porozprávali sa a  začali spolu advent v  Devínskej 
Novej Vsi aj cez toto naše tradičné kultúrne podujatie. Z pripravo

vaných vystúpení umelcov spomeniem dve chuťovky – Peter Cmorík a Peter Bič 
projekt,“ povedal v predvečer otvorenia vianočnej uličky starosta Dárius Krajčír 
a  odštartoval tak sériu skvelých večerov, ktorým dominovali pódiá plné kva-
litnej muziky, tancov či spevov a uličku lemujúce rozsvietené stánky s najrôz-
nejšími pochúťkami od  trdelníkov, medu, vína, punčov až po rozvoniavajúce 
jaternice či cigánske pečienky. Tradícia pod holým nebom, ktorá sa v mestskej 
časti pod Sandbergom zrodila v roku 2011, pokračovala už svojím dvanástym 
ročníkom.

V provizórnych kahancoch vyplazujú jazyky do mrazivej tmy plamene a ľu-
dia, ako predpokladal starosta, sa trpezlivo oddávajú vianočnej atmosfére. Má-
lokto z  nich tuší, aká organizačná stratégia predchádzala tomuto podujatiu, 
koľko telefonátov, žiadostí, prosieb či povolení tvorilo agendu prípravy osláv 
adventu. Ktože už vie, že vždy pred termínom otvorenia vianočnej uličky vyrazí 
Pavol Kravárik do Stupavy k chovateľovi holubov Bobovi Blechovi, aby od neho 
v klietke priviezol do Devínskej dvoch bielych poštových okrídlencov. Lebo za-
čať šou na Hradištnej bez vypustenia holubov, ktoré si to namieria po leteckej 
trase nazad k Bobovi do Stupavy, to je jednoducho rituál. „Holuby zakaždým vy
pustí niekto významný, tento rok to budú naše mažoretky, minuloročné majsterky 
sveta, Tabitka a Natália,“ prezradí Palino do poslednej chvíle udržiavané tajom-
stvo. Richard Daniš z organizačného výboru adventného podujatia má v talóne 
ďalšie fakty: „Tento rok obsadili podnikatelia a živnostníci až 49 predajných miest 
pre rôzne druhy gastronómie alebo remeselných výrobkov. Nechýbali ručne robe
né drevené dekorácie či luxusne výrobky z Mongolska. Tiež sme inovovali toalet
ný servis s vyhrievaným prívesom a s tečúcou teplou vodou. A mimoriadne nás 
potešila návštevnosť: prítomnosť dvoch tisícok ľudí denne je skvelou správou, ale 
aj záväzkom do ďalších rokov.“ Organizátorov azda potešili aj reakcie návštev-
níkov, medzi ktorými prevládol názor, že vianočná ulička v Devínskej je lepšia 
než vianočné trhy v centre hlavného mesta. Cenovo primeraná ponuka tovarov, 
kvalitná zábava a komornejšia atmosféra boli tromfami, ktoré chutili a voňali 
Vianocami.

(vec) 

Vianočná Ulička 

Až dvetisíc ľudí denne prišlo  
na vianočnú uličku do Devínskej 
nadýchnuť sa predsviatočnej 
atmosféry

Tento rok bola naša 
vianočná ulička 
„pocukrovaná“ 
aj snehom



Milí Devínskonovovešťania,

po  predvianočnom zhone prichádza
jú chvíle, na ktoré sa tešíme. Čas sa akoby 
na chvíľu zastaví a my začneme vnímať ľudí 
a veci, ktoré sú naozaj dôležité. Rodičia, sta
rí rodičia, životní partneri, deti, blízki, rodi
na... Spomenieme si aj na tých, s ktorými už 
osobne nemôžeme byť, chýbajú nám, ale sme 
bohatší o chvíle, ktoré sme spolu s nimi pre
žili. Ľudia, ktorých máme radi a sú pre nás 
najvzácnejší. Práve vo chvíľach zastavenia 
si naplno uvedomujeme, čo pre nás zname
najú spoločné tradície pri štedrovečernom 
stole, vôňa ihličia, obľúbenej kapustnice, 
vyprážaného kapra či chuť oblátok s  me
dom. Polnočná omša a vianočné rozprávky 
nás aspoň na chvíľu vrátia do sveta, ktorý je 
bohatší a krajší ako ten bežný, každodenný. 
Úprimná radosť detí z  otvárania darčekov, 
našich najbližších z posedenia pri štedrove
černom stole, ale aj priateľov, ktorých sme 
nezabudli pozdraviť – pohľadnicou alebo 
správou s krásnym vianočným želaním. Toto 
všetko a veľa ďalších drobností robí z Vianoc 
výnimočnú chvíľu, ktorá zostane v  našich 
srdciach ako zdroj energie do ďalších dní. 

Nie všetci z nás však majú možnosť z rôz
nych dôvodov prežiť Vianoce pri bohato 
prestretom stole, v teple domova a so svojimi 
blízkymi. Som rád, že si to uvedomujete, milí 
Devínskonovovešťania, a  v  predvianočnom 
zhone ste si našli čas potešiť aj týchto ľudí 
medzi nami. Vďaka vám a zbierkam, do kto
rých ste sa zapojili, sme mohli pomôcť mno
hým z nich. S vašou podporou budú teda aj 
Vianoce viacerých osamelých ľudí a sociálne 
slabších rodín krajšie, lebo my v  Devínskej 
sme komunita, z ktorej sa láska, radosť, po
moc a podpora šíria nielen na Vianoce. 

Prajem vám, milí Devínskonovovešťania, 
aby boli tieto Vianoce opäť výnimočné pre 
celú Devínsku Novú Ves, aby sme si z nich 
do  nového roku 2024 odniesli čo najviac 
dobra a súdržnosti, ktoré zúročíme v ďalších 
dňoch. 

S úctou
Dárius Krajčír, starosta
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Hradištná ulica v Devínskej 
sa už po 12. raz na pár dní 
zmenila na vianočnú uličku. 
Túto krásnu tradíciu má 
na svedomí jej zakladateľ, 
starosta Dárius Krajčír.

Naše Grbarčieta

Veľa dobrej energie 
priniesli vystúpenia 
domácich súborov

Tak to som zvedavá, 
čo sa teraz stane...



DANE PO BRATISLAVSKY
Mesto Bratislava zvýši od  januára 2024 daň 
z nehnuteľností v priemere o 35 percent a po-
platok za  odpad v  priemere o  30 percent. 
Podľa dôvodovej správy ide o  nevyhnutný 
krok na  zachovanie základných štandardov 
údržby a služieb v Bratislave. Zvýšenie dane 
z  nehnuteľností predložili počas rokovania 
mestského zastupiteľstva ako pozmeňovacie 
návrhy k  všeobecne záväzným nariadeniam 
desiati starostovia. Dárius Krajčír, starosta 
Devínskej Novej Vsi, medzi nimi nebol. Ne-
páčili sa mu totiž z viacerých dôvodov. „Také
to zásadné zmeny by sa bez ich hlbšieho posú
denia a možnosti dotknutých vyjadriť sa robiť 
nemali,“ konštatoval na  decembrovom za-
sadnutí miestneho zastupiteľstva v predvečer 
schvaľovania pozmeňovacích návrhov. Navy-
še prezentované údaje nie sú podľa Dáriusa 
Krajčíra celkom presné, lebo daň z  nehnu-
teľností pre právnické osoby a fyzické osoby 
vlastniace pozemky a garáže bude vyššia ako 
avizovaných 35 percent „Ak sa pristupuje 
k  sanovaniu výpadkov v  príjmoch cez peňa
ženky obyvateľov, mali by za  to dostať adek
vátne služby alebo výhody, nemôžeme predsa 
dotovať služby, ktoré má garantovať mesto,“ 

zdôraznil starosta a pokračoval: „Máme via
ceré požiadavky, napríklad vrátiť dopravnú 
obslužnosť našej mestskej časti do stavu pred 
1. 9. 2023, ďalej je to oprava komunikácií 
a  chodníkov, najmä na  Eisnerovej, Istrijskej 
a Opletalovej ulici, ktoré sú v  správe hlavné
ho mesta, financovanie cyklotrás, alternatív
nej dopravy a pod. Keď som sa však pýtal, čo 
z  tohto poskytne Bratislava obyvateľom De
vínskej Novej Vsi za vyšší výber dane z nehnu
teľností a poplatku za odpad, dostal som odpo
veď, že nič.“ Nesúhlasné stanovisko miestnej 
rady k  pozmeňujúcim návrhom všeobecne 
záväzných nariadení hlavného mesta tlmoči-
la na zasadnutí zastupiteľstva zástupkyňa sta-
rostu Beata Janatová. Kritizovala najmä fakt, 
že o zvyšovaní dane z nehnuteľností a poplat-
ku za odpad sa poslanci Devínskej dozvedeli 
z  médií, nie oficiálne z  magistrátu. „Nikde 
som nepočula pána primátora, že by hovoril 
o nejakých úsporách alebo o šetrení vo vlast
ných radoch. Potom by možno stačilo zvýšiť 
dane o 10, a nie o 30, 40 alebo o 50 percent,“ 
dodala. S podobným názorom vystúpil v roz-
prave aj poslanec Ján Žatko, ktorému sa tak-
tiež nepáči, že nehospodárne riadenie hlav-

ného mesta majú hradiť obyvatelia. Za širokú 
diskusiu v  mestskej časti o  takejto závažnej 
zmene sa vyslovil aj poslanec Miroslav An-
tal, ktorý považuje návrh za  nedostatočne 
pripravený. Martin Čorej nevidí dôvod, aby 
právnické osoby platili za nehnuteľnosti viac 
ako fyzické osoby. „Treba to zmeniť, aby sme 
podnikateľov netrestali za  to, že podnikajú.“ 
Podľa argumentácie hlavného mesta podni-
katelia súčasnú finančnú situáciu už pretavili 
do cien, informoval starosta. Prisľúbil, že ten-
to problém bude ďalej komunikovať, keďže 
zvýšenie dane a  poplatku sa netýka len veľ-
kých podnikateľov, ale aj právnických osôb 
s  malými prevádzkami. „O  zámere zvyšovať 
daň a  poplatok sme mali byť oficiálne infor
movaní už v  lete, aby sa právnické aj fyzické 
osoby mohli na nové podmienky včas pripra
viť,“ zdôraznil Dárius Krajčír. Dodatočné pe-
niaze získané schválenou zmenou všeobecne 
záväzných nariadení hlavného mesta SR Bra-
tislavy investuje Devínska Nová Ves do  bu-
dov a projektov, ktoré slúžia alebo budú slúžiť 
obyvateľom.

Zuzana Štukovská 

DO ŠTATISTIKY  
RODINNÝCH ÚČTOV 

PRISPEJÚ  
AJ DOMÁCNOSTI  

V DEVÍNSKEJ
Až do 10. januára 2025 môžu vybrané do-
mácnosti v  Devínskej Novej Vsi navštíviť 
zamestnanci Štatistického úradu SR. Ak-
tuálne v  270 obciach a  mestách vrátane 
našej mestskej časti zisťujú údaje o štruk-
túre, výške a  vývoji výdavkov, spotreby 
a príjmov fyzických osôb v rôznych typoch 
domácností. Do  tohto pravidelného zis-
ťovania ich štatistici na  celom Slovensku 
zaradili spolu až takmer 2 300. Výsledky 
využijú na zabezpečenie potrieb svojho in-
formačného systému, požiadaviek minis-
terstiev a štátnych organizácií. V prípade, 
že ste alebo budete medzi oslovenými, skôr 
ako požadované informácie poskytnete, 
vyžiadajte si od  zamestnanca Štatistické-
ho úradu SR osobitné poverenie, ktoré ho 
oprávňuje zisťovanie pre štatistiku rodin-
ných účtov vykonávať. Všetky informá-
cie a  názory, ktoré domácnosti poskytnú 
oprávneným osobám, sú chránené, nezve-
rejňujú sa a slúžia výlučne pre potreby štát-
nej štatistiky.                                             (red.)

PRÍSĽUBY  
PRE SAMOSPRÁVY

 

Starosta Dárius Krajčír priniesol na roko-
vanie miestneho zastupiteľstva veľa dob-
rých správ. Z  kongresu samospráv v  Po-
prade, na ktorom sa zúčastnili zástupcovia 
viacerých ministerstiev, tlmočil informá-
ciu, že sa plánuje kompenzácia výpadkov 
vo financovaní samospráv v  oblasti ener-
gií a  krízy na  Ukrajine. Ďalším veľkým 
prísľubom je rozhodnutie vlády Slovenskej 
republiky rozdeliť zhruba 60 miliónov eur 
medzi samosprávy. Nateraz ešte nie jasné, 
ako rýchlo budú tieto peniaze vyplatené, či 
ešte v tomto, alebo až v nasledujúcom roku. 
Rozpočtovaniu samospráv by taktiež vý-
znamne pomohlo zamýšľané zrušenie pa-
ragrafu 75 v zákone o sociálnych službách, 
podľa ktorého musia obce, mestá a mestské 
časti financovať služby svojim obyvate-
ľom aj v súkromných zariadeniach domo-
vov sociálnych služieb, ak o  to požiadajú. 
„Mestá a  obce neboli na  takéto rozsiahle 
finančné zaťaženie pripravené, keď sa suma 

za  poskytovanie sociálnej služby klientovi 
postupne vyšplhala z  10tisíc aj na  100ti
síc eur,“ konštatoval starosta. Z  kategórie 
dobrých správ sú aj jednoduchšie pravidlá 
verejného obstarávania a jednoduchší prí-
stup samospráv k  štátnym pozemkom. 
„Ak obec, mesto alebo mestská časť požiada 
štátnu firmu alebo Slovenský pozemkový 
fond o  takéto pozemky, mali by ich dostať 
automaticky bezodplatne,“ informoval Dá-
rius Krajčír a  dodal: „Bol by to veľký po
sun dopredu, keďže dnes starostovi alebo 
primátorovi nestačí ani 6 rokov na to, aby 
sa cez Slovenský pozemkový fond k nejaké
mu štátnemu pozemku reálne dopracoval.“ 
V každom prípade mestská časť Devínska 
Nová Ves už začala s prípravou podkladov 
a žiadostí, aby po zmene legislatívy mohla 
svoj majetok rozšíriť o vybrané štátne po-
zemky, ktoré sa nachádzajú na jej území. 

(zš) 
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ROZPOČET 
NA ROK  

2024  
SCHVÁLENÝ

Miestne zastupiteľstvo Devínskej Novej Vsi schvá-
lilo 13. decembra 2023 vyrovnaný rozpočet na  bu-
dúci rok. Mestská časť bude hospodáriť s  príjmami 
16 763 319,20 eura. 

Najväčší objem rozpočtovaných výdavkov 
(12  870  315,20 eura) predstavujú bežné výdavky ur-
čené na mzdy a poistné, tovary a služby, ako aj bežné 
transfery. Zvýšené mzdové náklady súvisia so  zvý-
šenou infláciou, s  valorizáciou platov na  základe ko-
lektívnej zmluvy vyššieho stupňa a  s  úpravou miezd 
zamestnancov podľa aktuálneho vývoja výšky miezd 
v Bratislavskom kraji. V rámci tovarov a služieb pôjde 
o bežné výdavky, akými sú napríklad cestovné náhra-
dy, zvyšujúce sa poplatky za energie, všeobecné služby 
a všeobecný materiál, rutinná a štandardná údržba ale-
bo nájomné. Bežné transfery sa týkajú príspevkových 
organizácií (Istra Centrum, Denova), obchodných spo-
ločností zriadených mestskou časťou (DNV Šport, De-
vínskonovoveská televízia, spol. s r. o.). Do tejto výdav-
kovej časti je zahrnutý aj transfer zo štátneho rozpočtu 
pre neziskovú organizáciu DSS Senecio. 

Druhou najvyššou výdavkovou položkou schvále
ného rozpočtu (3 702 000 eur) sú kapitálové výdavky. 
V rámci nich pôjde o investície do materských a zák-
ladných škôl, v roku 2024 je plánovaná rekonštrukcia 
záhrady a  oplotenia klubu dôchodcov, modernizácia 
budovy Istra Centra, rekonštrukcia budovy bývalého 
kina a pokračovanie revitalizácie okolia vodnej nádrže. 
350-tisíc eur je vyčlenených na vyhotovenie projekto-
vej dokumentácie týkajúcej sa zlepšenia života Devín-
skonovovešťanov. Samospráva pamätala aj na  životné 
prostredie; kapitálové výdavky v  tejto časti použije 
na revitalizáciu a budovanie detských ihrísk a na sta-
rostlivosť o  zeleň. Plánujú sa ďalej opravy miestnych 
komunikácii a  chodníkov, pokračovanie rekonštruk-
cie terasy na Ulici M. Marečka a zateplenie líniového 
centra obchodov a budov v mestskej časti. Do rozpočtu 
na rok 2024 sú zahrnuté aj investičné výdavky na rozší-
renie kamerového systému, ako aj výdavky na kultúru 
a šport.

V  súvislosti s  rozpočtom na  rok 2024 starosta Dá-
rius Krajčír avizoval jeho skorú aktualizáciu, keďže 
v čase schvaľovania neboli k dispozícii všetky relevant-
né vstupné údaje o príjmoch mestskej časti. Rozpočet 
napriek tomu bolo nevyhnutné prijať, aby mestská časť 
mohla čerpať externé finančné zdroje.

Podrobnejšie na www.devinskanovaves.sk  
v časti samospráva, miestne zastupiteľstvo. 

MESTSKÁ ČASŤ POKRAČUJE  
V REVITALIZÁCII  

ŠPORTOVÍSK

Začiatkom decembra boli ukončené práce na  modernizácii multifunk
čného ihriska vo vnútrobloku na Ulici Jána Smreka. Realizácia sa usku
točnila aj vďaka podpore hlavného mesta SR Bratislavy, ktoré prispelo 
dotáciou vo výške 24 500 eur. Mestská časť získala dotáciu z dotačného 
programu na  podporu športu a  vzdelávania Podprogram 4 na  podpo
ru investícií do športovej infraštruktúry v hlavnom meste SR Bratislave 
a viac ako 28tisíc eur poskytla z vlastných zdrojov.

V  rámci modernizácie bola na  ihrisku vo vnútrobloku obytných do-
mov na Ulici Jána Smreka položená nová nášľapná asfaltová plocha. Nové 
v  tomto priestore sú basketbalové koše a modernizácia vráti na  ihrisko aj 
hráčov volejbalu – nová sieť prispôsobená rozmerom ihriska bude na začiat-
ku k dispozícii na vyžiadanie na miestnom úrade. Nové sú taktiež záchytná 
sieť, menšie bránky pre florbal či hokejbal a veľké futbalové brány osadené 
do betónového múra. Pôvodné betónové konštrukcie sú repasované. Este-
tický a funkčný priestor určený na oddychové a pohybové aktivity dotvárajú 
lavičky v priestore striedačky. Vstup na ihrisko je bezbariérový – otvárateľné 
bráničky sú umiestnené v každom rohu ihriska. Okrem spomínaných lop-
tových hier je ihrisko vhodné napríklad aj na trénovanie jazdy na koliesko-
vých korčuliach. Zámerom modernizácie a obnovy multifunkčnosti ihriska 
v husto osídlenej časti Devínskej Novej Vsi je motivovať obyvateľov aktívne 
využívať voľný čas a zvýšiť bezpečnosť športovania, najmä detí. Projekt pa-
mätal na znevýhodnené skupiny obyvateľov, ktorým zabezpečil plne bezba-
riérový prístup na ihrisko. S revitalizáciami budeme pokračovať. „Mestská 
časť má pripravený komplexný projekt susedného vnútrobloku patriaceho 
k  bytovkám na  Ulici Štefana Králika. Monitorujeme výzvy a  keď to bude 
možné, hneď budeme reagovať,“ informoval starosta Dárius Krajčír. Moder-
nizované multifunkčné ihrisko vo vnútrobloku na Ulici Jána Smreka bude 
prístupné širokej verejnosti neobmedzene, pri jeho využívaní sa však pri-
hliada na potreby obyvateľov okolitých bytových domov a na nočný pokoj.

(red.)
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Samosprávy na Slovensku sú už dlhodobo v nezávideniahod-
nej situácii. Chýbajú im jasné pravidlá, peniaze, pomoc i podpora 
štátu, bez ktorej majú mnohé z nich problém zostaviť vyrovnaný 
rozpočet na rok 2024. V snahe vyhnúť sa nútenej správe zvyšujú 
dane a okresávajú služby obyvateľom. Devínsku Novú Ves a jej 
obyvateľov však tieto existenčné problémy stále akoby obchádzali. 
Tunajšia samospráva dokonca zrekonštruovala a zväčšila jednu 
zo svojich základných škôl, vďaka čomu sa školopovinní Devínsko-
novovešťania môžu vzdelávať takpovediac doma – pre každého je 
miesto, či už v základnej, alebo v materskej škole na území mest-
skej časti. A devínskonoveská samospráva sa svojimi ambicióz-
nymi plánmi chystá provokovať ďalej. Ako je to možné? Ukrýva 
nebodaj starosta Dárius Krajčír niekde na tajnom mieste svojej 
pracovne čarovný prútik, ktorým dokáže robiť zázraky na počkanie 
a nemožné do troch dní?
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Ale teraz už vážne, nežiadajú vás niek
torí starostovia alebo primátori o  pora
denstvo, ako úspešne riadiť obec, mesto 
či mestskú časť v týchto mimoriadne ťaž
kých časoch?
Komunikujem s mnohými starostami i pri-
mátormi a áno, navzájom si odovzdávame 
praktické rady a  skúsenosti, kde ušetriť 
a  kde získať dotácie pre verejnoprospešné 
projekty, ale veľa z  toho ma naučil život 
i  vlastné skúsenosti. Je dôležité vedieť sa 
uskromniť, výdavky plánovať opatrne a ve-
rejné financie využívať čo najopatrnejšie 
a  zodpovedne. Popravde, často počúvam, 
ako nám iní naše hospodárenie závidia, ale 
nie je čo závidieť, keďže je za tým množstvo 
práce, a o to viac sa snažíme realizovať pro-
jekty pre obyvateľov. 

Obháji Devínska vyrovnaný rozpočet aj 
v nasledujúcom roku? Za akú cenu?
Cieľom je zachovať vyrovnaný a dobre na-
stavený rozpočet aj za  cenu šetrenia, a  to 
najviac tam, kde ho nepocítia obyvatelia, to 
je naším cieľom.

Devínska napreduje aj preto, že jej samo
správa myslela dopredu, a keď sa jej darilo, 
odkladala peniaze na horšie časy. Takto sa 
správa každý dobrý hospodár. Je však toto 
naozaj jediný dôvod, prečo si dnes mnohí 
starostovia a primátori doslova zúfajú?
Každý môže vyskakovať len do  takej výš-
ky, do akej vládze. Nie každý mal možnosť 
čerpať externé zdroje – dotácie a eurofondy, 
čo sa nám darilo, darí a verím, že aj naďalej 
dariť bude. Mnohí strácajú financie zlým ve-
rejným obstarávaním, čo našťastie nie je náš 
problém, dostali sme dokonca ocenenie ako 
jeden z najlepších verejných obstarávateľov. 
Veľkým problémom obcí a miest je nezvlád-
nutá inflácia. Nezvládnutá preto, že služby 
a  materiál nemali často obstarané a  za-
zmluvnené vopred za výhodnejších podmie-
nok, ako sme to dokázali my. Aj na nás do-
liehajú zvýšené ceny, chýbajúce prostriedky 
vykrývame financiami z rezervy. 

Starostom ste už druhé volebné obdobie 
po sebe. V čom cítite rozdiel pri bilanco
vaní svojho prvého roku vo funkcii teraz 
a vtedy, keď ste na poste starostu iba začí
nali?
Tento rok ubehol extrémne rýchlo, veľmi 
plynulo sme s  kolegami pokračovali ďalej, 
ale v oveľa horších podmienkach. Spôsobilo 
ich to, akým spôsobom a  s  akou ľahostaj-
nosťou vládni predstavitelia pristupovali 

KAPITÁN 
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za posledný rok k samosprávam, ako si z obcí 
a  miest vytvorili zdroj financovania štátu 
a namiesto decentralizácie sa išlo bez diskusie 
do zmien zákonov s obrovským negatívnym 
dosahom na samosprávy, a tým aj na obyva-
teľov miest a obcí. No, bol to prvý rok druhé-
ho volebného obdobia miestami plný až zú-
falstva z toho, čo nás ešte môže postihnúť... 

Líši sa v  niečom Devínska Nová Ves z  po
hľadu riadenia komunálnych politických 
mechanizmov od  iných mestských častí 
Bratislavy? V čom?
Sme mestská časť, ktorá má kultúrne, spolo-
čenské i  športové hodnoty na veľmi vysokej 
komunitnej úrovni, sme mestom v meste. Aj 
v  zastupiteľstve viac preberáme život a  po-
treby Devínskonovovešťanov nie cez politi-
ku. Sme, ako mi bolo povedané, autentickí, 
úprimní a  snažíme sa robiť projekty nie pre 
efekt, ale pre ľudí, toto sú naše mechanizmy 
– spolupráca a  dôraz na  podporu organizá-
cií mestskej časti. Fungujúce inštitúcie ako 
školy, príspevkové organizácie a  občianske 
združenia zaručujú, že tu funguje otvorená 
komunikácia a  verejná kontrola s  dôrazom 
na transparentnosť. Devínska je súdržná, sil-
ná a zároveň rôznorodá, čo znamená, že sme 
miestom, kde sa rodia veľké talenty a vznika-
jú hodnoty bez ohľadu na  politickú stranu, 
národnosť či náboženstvo.

Uvažujeme logicky, ak si myslíme, že prvé 
štyri roky na  stoličke starostu mestskej 
časti sú najťažším obdobím pre správne 
pochopenie významu a úloh vyplývajúcich 
z predvolebných sľubov, aby človek zistil, či 
na to jednoducho má?
Pri tých, ktorí nemajú skúsenosti so  samo-
správou a s úradom, to zrejme tak bude. Čím 
viac ovládate procesy fungovania samosprá-
vy, obce, tým ľahšie sa orientujete v proble-
matike. Predtým, ako som sa stal starostom, 
som mal prax viac ako 11 rokov v samosprá-
ve, takže ak by sme žili v dobe bez všetkých 
extrémov posledných rokov, aj to pracovné 
nastavenie, realizácia projektov a výsledky by 
vyzerali podstatne lepšie. Nedajú sa porovná-
vať prvé 4 roky pred covidom a  tieto ďalšie, 
ale zvládli sme to ako ľudia, ako spoločnosť 
ako-tak dobre. Za seba môžem povedať, že by 
mi ani vo sne nenapadlo, čo všetko a ako sa 
môže skomplikovať a že niekoľko rokov bu-
dem musieť aj s kolegami z úradu riešiť úplne 
iné priority, ako sme si na začiatku obdobia 
stanovili. A keď sme si už mysleli, že sa situá-
cia ako-tak ustáli, prišli ďalšie extrémy. Veľa-
krát som sa sám seba pýtal, či to má význam, 

pretože všetky ciele nebolo možné dosiahnuť, 
ale s  veľkou podporou obyvateľov pokraču-
jem ďalej a snažím sa robiť maximum, čo je 
v tejto situácii možné.

Je prax v politike porovnateľná, povedzme 
so  stratégiou v  športe? Získať titul ligové
ho majstra vo futbale môže byť do značnej 
miery aj otázkou šťastia, formy či kondície, 
ale obhájiť titul nemusí byť už takou samo
zrejmosťou...
V čomkoľvek je prax veľmi dôležitá, bez nej 
by ste boli stále začiatočníkom. Dosiahnuť 
dobrý výsledok a  napredovať, zlepšovať sa 
a obhájiť pozíciu nie je samozrejmosťou. Je to 
aj veľmi zaväzujúce, lebo ak obhájite post či 
titul, očakávania druhých a aj kritika sa stup-
ňujú.

Asi sa zhodneme, že podobne ako dobrý 
futbal aj úspešný výkon funkcie starostu 
závisí do  značnej miery od  zloženia tímu, 
v ktorom má každý z  jeho členov nezastu
piteľné miesto. Aká pevná je ľudská reťaz, 
ktorú ste vytvorili a spojili, kedy ste najviac 
cítili, že máte okolo seba spolupracovníkov, 
na ktorých sa dá spoľahnúť? 
Nebolo to na  začiatku a  ani teraz to nie je 
o  jednom človeku. Ako som už spomenul, 
Devínska je špecifická tým, že sme veľká ko-
munita, ktorej súčasťou sú úžasní, šikovní 
a  veľmi nadaní ľudia, takých mám aj okolo 
seba. Veľakrát sú mi oporou a viem, že aj ja 
im. Tých ťažkých chvíľ bolo dosť, ale vždy 
sme ich spolu zvládli, lebo každý zaberie 
v  tom, čo vie, vtedy, keď treba. Naším spo-
ločným záujmom je Devínska a verím, že po-
hľad na Devínsku a na jej erb nám všetkým 
dodáva tú správnu motiváciu robiť projekty 
a bojovať.

Ktorá oblasť riadenia komunálnej politiky 
je takpovediac vašou parketou?
Nemôžem si vyberať a  bežný pracovný deň 
mi to ani nedovoľuje. Počas dňa striedam 
všetky oblasti tak, ako si to situácia vyžadu-
je, ale jedno je predsa spoločné – ľudia. Pri 
všetkom sa stretávam či už s kolegami, alebo 
s obyvateľmi a vždy je to podnetné. Aj keď sa 
stretnete s niekým z iných inštitúcií či orga-
nizácií, je to zaujímavé a výsledkom je často 
dobrý projekt alebo riešenie.

Tlačí vás niekde päta? Za  onou metaforou 
sa ukrývajú dosiaľ nedotiahnuté procesy, 
ktoré môžu vyplývať z  objektívnych okol
ností, ale naša mestská časť nemusí mať 
na ne priamy usmerňovací dosah...

Mestská hromadná doprava a doprava v De-
vínskej ako taká. Sú miesta a oblasti života aj 
v našej mestskej časti, ktorých názov nazna-
čuje, že sme časťou hlavného mesta, preto 
aj na našom území má mnoho kompetencií 
hlavné mesto a magistrát. Keď niekoľko ro-
kov riešite napríklad dopravu a cesty, križo-
vatky a chodníky, musíte čakať na ich procesy 
a rozhodnutia, lebo je to ich povinnosť a prá-
ca a máte na ňu minimálny dosah, tak vtedy 
ma často nielenže tlačí päta, ale aj svrbí jazyk 
niečo povedať. Napriek tomu sa stále snažím 
urýchľovať projekty a  vybaviť, čo treba, a  aj 
s  kolegami maximálne vyvíjať úsilie na  vy-
riešenie našich požiadaviek a  priorít obyva-
teľov Devínskej. Sú tu potom ministerstvá, 
štát, vláda a iné organizácie, na ktoré nemám 
ako starosta dosah, môžem iba žiadať, hľadať 
cesty, klopať, búchať, písať žiadosti a snažiť sa 
vojsť oknom, keď ma vyhodia dverami. :)

Ste známy tým, že hovoríte veci na rovinu. 
Na  čo sa teda majú Devínskonovovešťania 
po Novom roku pripraviť?
Treba sa pripraviť na  ťažký rok. Mesto zvy-
šuje množstvo poplatkov a  daní a  je teda 
namieste ozvať sa, tak ako som názor za De-
vínsku prezentoval na pôde hlavného mesta. 
Rok 2024 bude podľa všetkého rokom, keď by 
sme sa mali spojiť a spolu zabojovať o to, čo 
by sme napríklad mali za vyššie dane od mes-
ta dostať. Bol by som rád, ak by sme spojili 
občianske iniciatívy a vybojovali si slušnejšie 
štandardné služby ako dopravnú obslužnosť 
Devínskej a lepšiu verejnú mestskú hromad-
nú dopravu.

Predstavte si, že Devínska je loďou a vy jej 
kapitánom. Čo môžete sľúbiť svojim pasa
žierom a, naopak, čo od nich očakávate, aby 
ste si aj v  roku 2024 napriek rozbúreným 
vodám spoločnú plavbu čo najviac užili? 
Buďme k  sebe otvorenejší, nezabúdajme 
na slušnú komunikáciu a pomáhajme si na-
vzájom. Konštruktívna kritika a  podnety 
Devínskonovešťanov sú pre mňa veľmi dôle-
žité, rovnako ako pochopenie, že je množstvo 
vecí, ktoré potrebujú určitý čas, lebo o  nich 
rozhoduje niekto iný inde a s neistým výsled-
kom. Verím, že sa nám toho v roku 2024 opäť 
veľa podarí, spolu a kvalitne. Môžem sľúbiť, 
že tak ako doteraz budem viesť Devínsku 
hospodárne a  slušne, že spolu s  poslancami 
a  zamestnancami miestneho úradu budem 
podporovať naše organizácie a  združenia 
a riešiť požiadavky a podnety obyvateľov De-
vínskej Novej Vsi.

Juraj Mravec, Zuzana Štukovská



Nad stolom v  jednej z  tried Zá-
kladnej školy na Ulici Ivana Bu-
kovčana sa skláňa Peter Šimon 
a  lepí do  vystrihnutej vianočnej 

hviezdy trblietavé ozdoby. 
„Si tvorca hviezdy?“ 
Usmeje sa a  skromne prikývne. Ale 

s  hviezdami býva občas problém. „Trochu 
sa mi jej okraje zamazali od  lepidla.“ Štvr-
ták to ešte nemusí vedieť, ale súhlasí s od-
halením malého tajomstva. Že aj naše slnko 
je hviezda, nehorí na nej papier, ale vodík. 
Na  otázku, koľko zemegúľ by sa zmestilo 
do  slnka, aby ho úplne vyplnili, okamžite 
zatipuje s pocitom istoty. „Desaťtisíc!“ Len 
čo sa dozvie, že je to milión tristotisíc, jeho 
spolužiak ho pochváli. „Skoro si to uhádol.“

V triedach prvého stupňa to v rámci pred-
vianočných dielničiek, populárnej akcie tejto 
základnej školy, bzučí ako v  úli. Deti, rodi-
čia i  pedagógovia, všetci sa s  čímsi vianoč-
ným piplú. Niekto vystrihuje betlehemské 
hviezdy, iní ozdobujú perníky, ďalší tancu-
jú a  spievajú, všade rozvoniava kapustnica 
a mieša sa s vôňou ihličia. Zuzana Grígerová, 

vedúca jednej z  dielničiek druhákov, zazna-
mená urgentnú požiadavku kolegyne. „Ľudia 
chcú viac anjelov. Už sa nám míňajú!“ Žiadna 
hrôza, mávne rukou pedagogička, jej Anjel-
ská dielnička má ešte dosť materiálu na ďal-
ších strážcov neba. „Stavebný materiál si 
my učiteľky kupujeme samy. Na  internetovej 
stránke Pinterest je vždy veľa dobrých nápa
dov na výrobu vianočných ozdôb, tie si naštu
dujem, pripravím námet a dotvorím ho podľa 
vlastných predstáv. A deti nám, samozrejme, 
pomáhajú.“

Dielničky majú tradíciu a  deti sa na  ne 
vždy tešia. V rámci príprav na toto každoroč-
né adventné podujatie sa však, ako prezrádza 
Zuzana Grígerová, cizeluje aj čosi iné, rov-
nako šarmantné – vianočný detský program 
pre devínskonovoveskú Jednotu dôchodcov 
Slovenska. „Tohto roku to bude 17. decembra 
v  Istra Centre, už dolaďujeme posledné de
taily,“ povie pedagogička a  výrazom tváre 
naznačí, že starkí v Devínskej sa majú na čo 
tešiť. „Snažíme sa robiť náročnejší program. 
Nielen sériu recitácií, tancov a spevov kolied, 
ale vymýšľame i vtipné scénky. Ako? Zdrama

tizujeme vtip. Naštudovali sme si ten o hluchej 
babke, ktorú navštívi vlk. Keďže babička dob
re nepočuje a vĺčik sa jej niečo pýta, ona vždy 
odpovie čosi iné.“

V  Istra Centre ešte nevystupovali, takže 
25 detí tam bude mať premiéru. A  tréma? 
Tú už dávno odhodili. Starší chlapci stvár-
nia betlehemskú hru, prváčikovia si zahrajú 
rozprávku O zlatej rybke. A potom sa z pa-
mäti vynorí spomienka: raz sa stalo, že malý 
Romanko, ktorý bol rozprávačom pútavého 
príbehu, počas vystúpenia za  mikrofónom 
bledol a bledol. Keď učitelia zisťovali, čože sa 
to deje, vysvitlo, že Romankovi sa príšerne 
chce cikať. „Ale držal sa statočne, ani za ten 
svet nechcel prerušiť tok deja, trpel a  trpel. 
Kdesi pred koncom zrýchlil frekvenciu slov, 
chcel to mať už rýchlo za sebou. Poslednú ve
tičku som musela povedať za neho... Romanko 
utekal na toaletu, čo mu sily stačili,“ dodá uči-
teľka Zuzka, akoby tým ešte viac zdôraznila 
rozprávkové pravidlo: Všetko sa napokon 
na dobré obráti.

Juraj Mravec

Ľudia chcú viac anjelov
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Koncerty pre Melániu
Chorvátsky kultúrny zväz na Slovensku s prispe-
ním Fondu na  podporu národnostných menšín 
usporiadal počas prvého adventného víkendu 
v  Devínskej Novej Vsi, v  Jarovciach, v  Čunove 
a  v  Chorvátskom Grobe, v  obciach, kde aktívne 
pôsobí chorvátska národnostná menšina, bene-
fičné chrámové koncerty. Návštevníkov nášho 
Kostola Ducha Svätého naladili vianočne vy-
stúpenia domáceho súboru Črip, Chorvatan-
ky, Ljuljanky a  klapy Adventa. V  Devínskej 
sa predstavili aj MJD Jandrof, Mária Hanny  
a T. O. Konjic. Finančné dary vyzbierané na všet-
kých štyroch koncertoch boli venované dievčatku 
Melánii, ktoré bojuje s onkologickým ochorením. 
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Čo sa dá nájsť v tichu? 
Vypnite televízory, rádiá, mobily, počítače 
a zapáľte sviece. Spomaľte, stíšte sa, aby ste si 
uvedomili čaro Vianoc a  v  tichu hľadali sa-
mých seba. „Ak v tichu hľadáme seba, hľadá
me tým aj Boha, lebo veríme, že sme boli stvo
rení na obraz Boží,“ hovorí Andrej Kalamen, 
správca devínskonovoveskej farnosti, ktorý 
spolu so  svojimi farníkmi kráča z  kostola 
do F-CENTRA. 

K  prvej adventnej nedeli neodmysliteľ-
ne patrí popoludňajší koncert vážnej hudby 
v  kostole, tentoraz organový s  Lindou Van-
nyovou a  Samuelom Černým. Farníci po-
tom pokračujú otvorením výstavy umenia  
v  F-CENTRE a  zúčastňujú sa na  sprievod-
ných akciách, akými sú predaj šperkov, 
sviec, adventných vencov, či predaj kníh, 
alebo ružencov. Príjemnú adventnú atmo-
sféru dotvoria detskými tvorivými dielňami 
a spoločnými chvíľami pri občerstvení, ktoré 
sami pripravia. Výťažok z predaja koláčikov, 
chlebíčkov, vínka a  tiež peniaze zo zbierky 
posielajú slovenským misionárom do  afric-
kej Kene, ktorí ich použijú na  projekty pre 
chlapcov z ulice. „V charite by nemala byť iba 
prechodná emócia. Potrebujeme aj rozhodnu
tie, že dobro budeme konať po celý rok,“ povie 
Andrej Kalamen. Vstupuje do vínnej pivni-

ce, v ktorej sa predáva občerstvenie. Na ste-
ne je kríž vytvorený z tehál, vpravo veľký lis 
na hrozno a vo vzduchu otázka: Ako z tohto 
sveta vylisovať čo najviac dobra? „Tým, že 
budem dobrý ja. Stále čakáme, že tí druhí 
budú dobrí, že sa polepšia, ale v prvom rade 
musím byť dobrý ja.“ 

Vianoce nemusia byť dokonalé ako obráz-
ky zavesené na sociálnych sieťach. „Prijmime 
prepych toho, že ani my nie sme dokonalí,“ 
pokračuje kňaz Andrej. „Nikam a za ničím sa 
netreba hnať.“ Ani Jaroslava Garbeľová, ktorá 
vystavuje v F-CENTRE, sa neženie, keď tvo-
rí. Skôr ako začne nanášať farby na drevo, po-
norí sa do seba a pomodlí. Veď aj mnísi to tak 
robili, keď opisovali ikony – niekoľko dní sa 
postili a modlili, až potom sa pustili do prá-
ce. „Bez pokory sa to nedá,“ hovorí Jaroslava, 
„človek, keď niečo vytvorí, malo by to prinášať 
svetlo.“

Prvá adventná nedeľa sa skončí návratom 
do Kostola Ducha Svätého. Bude omša, na ad-
ventom venci sa rozhorí prvá svieca a potom 
ďalšie. „Aj v našom vnútri, tak ako na adven
tom venci, by malo pribúdať svetla,“ zaznejú 
do stmievania slová farára Kalamena.

Jana Martanovičová

ADVENT V DEVÍNSKEJ

Ale ten čas cvála, čo? 
Zasa je tu advent, pod nohami vŕzga 

zamrznutý sneh... Všetko sa točí doko-
la, hm, lenže nám matadorom a  veterá-
nom akosi stále rýchlejšie. Ja napríklad 
spomaľujem čas ponorením sa do  seba, 
do vnútorného pokoja. Tam je ticho, ne-
vreštia reklamy, nebliká televízor, úplná 
oáza. A chvíľa na spomienky. 

Spomínate si ešte, ako som prišiel 
medzi vás do  Devínskej? Všetko mal 
na  svedomí Cyklomost slobody. Ktosi 
navrhoval, aby dostal meno po  mne, ba 
aj petíciu ste spísali, nuž nevydalo. Ja som 
však získal oveľa viac: vašu náklonnosť, 
pozornosť, možno sympatie. A akosi sme 
si prirástli k  srdcu. Za  ten rok a  pol, čo 
vám píšem, sa toho premlelo dosť a  na-
zdávam sa, že spolu sme boli pri všetkom 
podstatnom. A  všeličo sme si popriali. 
Viete, ja mám rád relativizovanie poci-
tov opustenosti a  samoty, o  smútku ani 
nevravím, ten odháňam ako dotieravé 
komáre a  hľadám skôr radosť z  nového 
poznania. Vo filmoch, v hudbe, v  litera-
túre. Ľudkovia moji, to sú pramene! Len 
treba do  nich načrieť a  napiť sa. V  sú-
vislosti s  Vianocami mám hneď poruke 
jeden dúšok osvieženia. Určite poznáte 
spisovateľa sci-fi literatúry Arthura Char-
lesa Clarka. Jeho poviedka Hviezda zís-
kala cenu Hugo, najprestížnejšie ocenenie 
poviedok z vedeckej fantastiky. Jej dej sa 
odohráva na kozmickej lodi vracajúcej sa 
z odľahlých končín vesmíru, ktorej kapi-
tánom je... a teraz sa podržte – kňaz. Musí 
byť bigotne veriaci, pretože je to práve 
on, kto vyčíta Bohu zistenie, ku ktorému 
ich kozmická misia dospela. Hviezda, 
od ktorej sa vedecká výprava vracia, pri 
svojej explózii v štádiu supernovy zničila 
totiž vlastný planetárny systém obývaný 
inteligentnými bytosťami. A kňaz sa pýta 
Boha: Bolo nutné zničiť celú civilizáciu 
len preto, aby mohlo svetlo tvojej nemi-
znúcej slávy vzplanúť nad Betlehemom?

Šťastné Vianoce, priatelia, a  pokojný 
celý ďalší rok. 

Dnes naposledy 
Váš Chuck
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Farár Andrej Kalamen 
začal advent spolu 
so svojimi farníkmi

Na koncerte 
v Kostole Ducha Svätého 

vystúpila aj operná speváčka 
z Devínskej Mária Hanny  

Jaroslava Garbeľová 
vystavuje v F-CENTRE 
svoje ikony a maľby
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Starček sedí v spoločenskej miestnosti domu 
sociálnych služieb a  uchlipkáva si z  kávič-
ky. Za oknami sadá na Devínsku ospalá ad-
ventná hmla. Asi štyridsiatka ďalších stálych 
klientov Senecia v  okolitých miestnostiach 
sleduje pod dohľadom personálu zariadenia 
televízne obrazovky. 

„Po  odchode z  tohto sveta sa naše teles
né pozostatky postupne vrátia do  pôvodnej 
podstaty hmoty a duch si hľadá svoje miesto 
v univerze,“ povie akoby nič a pritom prezra-
dí všetko. „Nemôžem sa totiž stotožniť s myš
lienkou, že to, čo je teraz vo mne, by sa mohlo 
niekam stratiť.“ V intenciách zákona o zacho-
vaní energie majú jeho slová logiku, napokon 
vraví to bývalý zakladateľ ekologického pove-
domia na  Slovensku, človek s  univerzitným 
vzdelaním, geografický botanik so schopnos-
ťou prírodné javy nielen analyzovať, ale ich 

aj synteticky opäť skladať pri hľadaní nových 
pohľadov na  akýkoľvek environmentálny 
problém. Dnes vníma svet okolo seba ako ne-
vyhnutnú daň času. Trochu smutne si pritom 
vzdychne. So životom v dome sociálnych slu-
žieb sa človek len tak šmahom ruky nevyrov-
ná. „Ja som sem prišiel bývať kvôli manželke, 
dostala mozgovú príhodu a v našom dvojizbo
vom byte v Karlovke už nemohla zostať. Potre
bovala celodennú zdravotnú starostlivosť, tak 
keď sa uvoľnilo v Seneciu miesto, prišla sem.“ 
Milan pomaly odhŕňa oponu nedávnej mi-
nulosti, hlas má stíšený, tie spomienky bolia. 
„Vedel som, že ak tu bude sama, dlho nevydr
ží, čakal som teda na príležitosť, že len čo sa 
uvoľní ďalšie miesto, vzdám sa bytu a prídem 
za  ňou.“ Dojemné predvianočné myšlienky. 
Dnes sú už rok spolu na jednej izbe, kde ne-
dávno oslávili aj zlatú svadbu. 

Raňajky a večere si robí sám, stačia mu po-
chutiny – saláma s rožkom, syr, ovocie a ze-
lenina, z  rýchlovarnej kanvice zaleje čajík, 
na  obedy chodievajú s  manželkou. Dajako 
sa už pretlčú, veď sú spolu. Sníva často iba 
o jedinom: keď ide s manželkou ako sprievod 
na rôzne lekárske vyšetrenia, vždy zatúži na-
vštíviť reštauráciu v meste a dobre sa najesť. 
Nedávno ho ako hosťa pozvala Fakulta prí-
rodných vied a informatiky Univerzity Kon-
štantína Filozofa v  Nitre na  oslavy tridsať-
ročného výročie založenia. „Dekan poskytol 
auto, dve asistentky prišli po mňa a oslava sa 
mohla začať. Na stôl predo mňa postavili vizit
ku s textom: Ďakujeme, že ste prišli a ste našou 
súčasťou...“ A blíži sa aj ďalšie výročie, ďalšia 
príležitosť pre Milana vyraziť do sfér, kde sa 
kedysi cítil šťastný. Tridsiatku sa chystá oslá-
viť aj katedra ekológie a environmentalistiky, 

MUŽ S MENOM RUŽE
Ten človek má voňavé meno. Volá sa Ružička. Milan Ružička. Má 94 rokov a aj vďaka tomu, 
akoby ťahal za sebou nekonečného hada vagónov plných spomienok, zážitkov a úvah. 
 Rozpráva pomaly, ale nie preto, že by ho obmedzoval vek. Detaily súka pod prísnou taktov-
kou vlastnej racionality a vyslovuje ich iba s faktami overenými životom a poznaním.  
Dátumy sedia,  atmosféra spomienok pripomína jazdu výťahom do hĺbok času. 
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ktorú zakladal práve Ružička. „Ja som vlast
ne celý život zakladal nejaké inštitúcie.“ Tá 
poznámka akoby vsunula starčeka do stroja 
času a jeho motory sa zapli na plné obrátky. 
Zbohom, ponurý súmrak v Devínskej, ide sa 
na  výlet! Aby sme však lepšie pochopili, čo 
konkrétne v tomto mužovi zapálilo vášeň vy-
dať sa na cestu zanieteného botanika a znal-
ca prírodných vied, musíme spoznať, odkiaľ 
pramenila jeho motivácia. Rodák z bratislav-
ských Mlynských nív, kde kedysi stáli Huber-
tove domy a naokolo sa rozprestierali iba šíre 
polia, kde-tu zahádzané ruinami zo stavenísk 
a cintorínov, si živo spomína, že v tých časoch 
žilo naokolo 90 percent Nemcov, zvyšok tvo-
rili Maďari a Slováci s Čechmi. Výlety s ka-
marátmi do  lesov, trampovanie, po  druhej 
svetovej vojne skauting. Z  člena oddielu sa 
najskôr vypracoval na veliteľa družiny skau-
tov Medveďov a napokon na vedúceho skaut-
ského zboru s päťdesiatimi deťmi. „Vtedy som 
začal ručne, cyklostylom, vydávať časopis 
Racek, a kým ho komunisti po februári 1948 
nezrušili, vychádzal v  náklade až päťsto ku

sov. Tu kdesi bol asi základ mojich neskorších 
organizačných a  manažérskych schopností.“ 
Skauting pritiahol Ružičku k  prírode, bolo 
preto prirodzené, že po maturite sa rozhodol 
pre prírodovedeckú fakultu. Lenže to mu ne-
stačilo, potreboval byť súčasťou praxe, preto 
ako pomocná pracovná sila pôsobil v  bota-
nickom ústave. Otrasnú klímu päťdesiatych 
rokov, plnú politických monsterprocesov 
a  strachu zo všadeprítomnej tajnej polície 
v klobúkoch a kožených kabátoch, nevnímal. 
Kdesi v mozgu akoby dokázal vypnúť spínač 
prijímania protivnej reality a sústredil sa len 
na oblasť svojho záujmu. Lanárili ho do stra-
ny, ale odmietol. Mal už vybrané: apolitickú 
odbornosť v tom jedinom, čo ho bavilo. Skú-
manie poľných kvetov, ich výskyt na základe 
analýz pôdy, či geografické znalosti premiet-
nuté do botaniky – tomu všetkému je predsa 
jedno, či sú pri moci ľudáci, nacisti, alebo ko-
munisti. Tak premýšľal. A musel mať, priro-
dzene, šťastie, že ani on sám, ani nikto z jeho 
blízkych nepadol do  pavučiny podozrenia 
všemocných straníckych ideológov. 

„Ako študent som organizoval súťaž tvo
rivosti mládeže základných škôl na  celom 
Slovensku, sledoval som štatistiky dosiahnu
tých prospechov, ale aj výsledky v  súťažiach 
spevokolov,“ povie a  človek pochopí, že toto 
bola jeho oáza, priestor úniku a najlepšie mi-
mikry, ako zotrvať mimo pozornosti kádro-
vých pochybovačov. Po dvoch rokoch štúdia 
zemepisu a prírodopisu prešiel z učiteľského 
štúdia na  špecializáciu geobotanika. Viac 
ho lákal výskum v teréne, osobné skúmanie 
rastlín, než šprtanie v  skriptách. Zistil na-
príklad, že určité typy vegetácie sa združujú, 
objavujú sa často spolu a stávajú sa tak indi-
kátormi krajiny. Ale prečo to tak bolo? Veľa 
napovedal rozbor pôdy, klíma... Zvedavosť 
a  trpezlivosť ho ruka v  ruke hnali za  ďal-
šími poznatkami. Popri štúdiu v  rokoch 
1951 – 1952 nastúpil do Slovenskej akadémie 
vied a umení ako jediný prírodovedec v ze-
mepisnom ústave. V  akademickom prostre-
dí okamžite zaregistrovali jeho organizačné 
schopnosti a  ponúkli mu miesto tajomníka 
sekcie biologicko-lekárskych vied s  tým, že 
pre nedostatok tajomníkov musel suplovať 
aj v  poľnohospodárskych a  prírodných ve-
dách. Jeho úloha nebola vôbec jednoduchá: 
mal zistiť, ktoré inštitúcie by mohli prejsť 
do štruktúry akadémie vied. Cestuje po Slo-
vensku, navštevuje ústavy, zisťuje, pátra... 
„Všetci si mysleli, že som straník, pretože som 
s nimi rokoval pomerne suverénne. Ak by ve
deli, že ešte len dokončujem štúdium na uni
verzite a  kašlem na  politiku, nebavili by sa 
so mnou,“ smeje sa pán Ružička, akoby mu až 
teraz došlo, aké zvládal piruety. Nad detailmi 
intríg a byrokratických prekážok dnes už iba 
mávne rukou, škoda reči. Oveľa vzrušujúcej-
ší bol prieskum pôdy Záhoria, súvisiaci s té-
mou jeho diplomovky o borovicových lesoch, 
a  neskorší vodohospodársky prieskum vý-
chodného Slovenska. „Keď som videl, ako sa 
po vojne začal budovať socializmus za každú 
cenu a najlepšie pôdy sa zastavovali priemy
selnými fabrikami, povedal som si: Prečo je tá 
spoločnosť taká hlúpa, že znásilňuje prírodu? 
Prečo sa nesnaží pochopiť, čo človeku môže 
konkrétny typ krajiny poskytnúť, čo ešte znesie 
a čo už nie!“ Na tému exhalátov zorganizoval 
dve sympóziá, burcoval článkami v  novi-
nách, on nestraník. V  päťdesiatych rokoch 
vyľakal súdruhov na  najvyšších miestach 
a nezľakol sa, ani keď ho povolali z tlačového 
dozoru na  koberec. Vysypal im na  stôl vý-
skumné údaje o znečistení životného prostre-
dia v ružomberskej celulózke a všetci stíchli.

Spomienky popretkávané radosťou i  zlos-
ťou. Svojím príbehom by mohol Milan Ru-
žička naplniť stovky strán memoárov, ale 
nechá si ich radšej pre seba. A bude sa tešiť 
na  reštauráciu s  rozvoniavajúcim obedom 
a na blížiace sa Vianoce.

Juraj Mravec



Ak by sme hľadali najpopulár-
nejší šport v  Devínskej Novej 
Vsi, medzi favoritmi by rozhod-
ne nechýbal box. A právom. De-
vínskonovoveskí boxeri zbierajú 
jeden úspech za  druhým, a  to 
nielen doma, ale aj v  zahraničí. 
Po celom svete. 

Aj záver sezóny priniesol de-
vínskonovoveskému BEST BO-
XING CLUB-u pozoruhodné 
úspechy. Z  prestížnych podujatí 
v chorvátskom Záhrebe a v  srb-
skom Novom Sade priniesli zve-
renci trénera Andreja Horného 
spolu 14 medailí, z ktorých až 11 
bolo zlatých.

Medzinárodný turnaj IBA 
v Záhrebe sa uskutočnil koncom 
októbra a  zúčastnili sa na  ňom 
športovci z viacerých európskych 
štátov. V  silnej medzinárodnej 
konkurencii sa predstavilo 7 slo-
venských reprezentantov z  BEST 
BOXING CLUB-u. Až 6 z  nich 

sa prebojovalo do  finále, v  kto-
rom si so  súpermi poradili. Vý-
sledkom bolo 6 zlatých medailí 
a  jedna bronzová. „Priniesť 6 
zlatých medailí z medzinárodné
ho turnaja IBA je naozaj unikát. 
Životný úspech, keďže naši boxeri 
obstáli v  elitnej medzinárodnej 
konkurencii. Je to dôkaz toho, že 
tvrdá drina a systematická práca 
sa vyplácajú. V  Devínskej Novej 
Vsi máme veľké talenty a  prácu 
s nimi považujem za veľké privi
légium a výzvu zároveň,“ hodno-
tí úspešný turnaj tréner Andrej 
Horný.

Na  úspech v  Záhrebe nad-
viazali naši boxeri v  srbskom 
Novom Sade, kde si okrem do-
mácich športovcov zmerali sily 
s  boxermi zo Slovinska, z  Čes-
ka, Poľska, Grécka, Írska, Cyp-
ru a z Čiernej Hory. Výsledkom 
je fantastických 5 zlatých me-
dailí a  jedno striebro. Zlato si 

na  oboch turnajoch vybojovali 
Kaja Kollárová, Filip Mrva a Ma-
xim Mikláš. Na  oboch turna-
joch zaujal aj Kevin Fejer, ktorý 
v Záhrebe získal zlato a v Novom 
Sade bol strieborný. Najcen-
nejší kov priniesli zo Záhrebu 
aj Marián Pitek a  Tomáš Han-
dzuš. Tobiasovi Zelenákovi síce 
v Záhrebe finále ušlo, no chuť si 
napravil v  boji o  bronz, kde ne-
zaváhal. V  Novom Sade si zlato 
vybojovali Simon Šamalík a Jana 
Duchoňová, striebro získal Matej 
Čičmanec. 

Najbližšie čaká boxerov 
z  BEST BOXING CLUB-u via-
nočný turnaj na  domácej pôde. 
5. ročník podujatia Večer Boxu                          
v  telocvični ZŠ na  Ulici Pavla 
Horova 16 priniesol zápasy do-
mácich boxerov s  ťažkými sú-
permi z Česka, Poľska, Slovinska 
a z Nemecka. 

Juraj Vedej

budeme
mať

pumptrack
Developer, vlastník a správca 
priemyselných nehnuteľností 
CTP začal  v  Devínskej No-
vej Vsi výstavbu modernej 
haly a doplnkovej občianskej 
vybavenosti v  podobe parku 
a plôch určených na šport. 
Súčasťou investície je work-
outové ihrisko, parčík a  tiež 
pumptracková dráha s celko-
vou dĺžkou takmer 67 metrov 
pri maximálnom prevýšení 
1,2 m. Stanislav Pagáč, riadi-
teľ spoločnosti, zdôraznil, že 
CTP citlivo vníma blízkosť 
rezidenčnej zóny, a preto vša-
de tam, kde vstúpi, prináša 
doplnkovú občiansku vyba-
venosť. Areál ihriska otvoria 
pre verejnosť v máji 2024.

(red.)

Boxerské medailobranie
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ČO JE NOVÉ V DEVÍNSKEJ

Predsedovia stolnotenisových klubov  
v Devínskej Novej Vsi:
1953 – 1962 Milan Milošovič
1962 – 1965 Rudolf Mažič
1976 – 1979 Ján Baboš
1979 – 1999 Gabriel Fratrič
2009 – 2013 Ladislav Árpa
2013 – 2019 Peter Takáč
2019 – 2023 Jozef Vajda
2023  Štefan Németh

Stolnotenisový klub Devínska Nová Ves 
funguje s prestávkami už viac než 70 rokov. 
Má za sebou viaceré veľké úspechy a množ
stvo odchovancov, z ktorých viacerí to do
tiahli až do slovenskej reprezentácie. Dnes 
pôsobia v klube hráčky a hráči všetkých ve
kových kategórií. So stolným tenisom začí
najú už päťročné deti a najstarší hráči, ktorí 
ešte hrávajú súťažne, majú 85 a  86 rokov. 
Stolný tenis je naozaj športom pre všetkých 
a STK Devínska Nová Ves to každý rok do
kazuje početnými aktivitami, ktorými chce 
túto výnimočnú hru priblížiť všetkým záu
jemcom. 

Ak hovoríme o športoch, ktoré neodmysliteľ-
ne patria k Devínskej Novej Vsi, musíme roz-
hodne spomenúť stolný tenis. Ten sa v našej 
mestskej časti hrával v hostincoch ešte v ča-
soch prvej Československej republiky. Prvý 
stolnotenisový klub však vznikol v Devínskej 
Novej Vsi až v roku 1952. Jeho hráčky a hrá-
či sa v roku 1953 prihlásili do novovzniknu-
tej okresnej súťaže a  v  roku 1957 postúpili 
do krajskej súťaže. Hráči trénovali v sokolov-
ni, v hostinci aj v kultúrnom dome a neskôr, 
v rokoch 1960 až 1965, keď klub svoju činnosť 
ukončil, v  šatni zamestnancov Západoslo-
venských tehelní. K  obnoveniu stolnoteni-
sového klubu prišlo v  roku 1976 a  už o  rok 
neskôr sa hráči opäť prihlásili do  ligovej sú-
ťaže, kde sa z najnižších súťaží postupne pre-
bojovali až do 2. ligy. V záverečných rokoch 
tohto obdobia sa hrávalo na ZŠ na Ulici Pavla 
Horova. V  roku 1999 však klub opäť ukon-

čil svoju činnosť a  opätovne začal fungovať 
v roku 2009 už ako STK Devínska Nová Ves 
a hráva na ZŠ na Ulici Ivana Bukovčana.

Devínskonovoveský klub našu mestskú 
časť hrdo a  úspešne reprezentuje, o  čom 
svedčia početné medailové úspechy doma aj 
v zahraničí, a  to počas celého obdobia svoj-
ho pôsobenia. Za najvýznamnejšie doterajšie 
úspechy STK Devínska Nová Ves možno po-
važovať postup do extraligy mužov a postup 
do extraligy dorasteniek v roku 2018, ako aj 
postup dorastencov do  extraligy v  rokoch 
2013 a 2019. 

V súčasnosti klub reprezentuje našu mest-
skú časť v  ženskej extralige a  muži okrem 
2.  ligy hrajú aj 6., 7. a  8. ligu, dva tímy má 
Devínska v  9. lige. Do  súťaží sú prihlásené 
aj družstvá najmladších, mladších a starších 
žiakov, ako aj družstvo dorastencov. O mla-
dých hráčov sa starajú skúsení tréneri a spo-
luhráči. Dieťa musí mať pevnú vôľu a  musí 
chcieť trénovať. Veľkú podporu zohráva aj 
podpora rodičov. Ak hráčka alebo hráč tré-
nujú intenzívne a pravidelne, je veľká šanca, 
že úspechy sa dostavia.

Klub je otvorený pre širokú verejnosť 
a pravidelne usporadúva turnaje aj pre nere-
gistrovaných hráčov z  Devínskej Novej Vsi. 
Tradíciou sa stal mikulášsky turnaj, v ktorom 
súťažili deti z Devínskej Novej Vsi už po pia-
ty raz. Stolnotenisový klub propaguje tento 
šport aj na  Základnej škole na  Ulici Ivana 
Bukovčana v  rámci ponuky mimoškolských 
aktivít. 

Juraj Vedej

Stolný tenis v Devínskej Novej Vsi oslavuje 
70 rokov histórie, úspechov a nadšenia
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ROZHOVOR

Žiacka stolnotenisová mlaď 
v Devínskej Novej Vsi v roku 1978 
s trénerom Gabrielom Fratričom

Družstvo stolných tenistov z Devínskej, ktoré si 
v súťažnom ročníku 1977/78 víťazstvom v II. divízii 

zabezpečilo postup do I. divízie majstrovstiev 
kraja. Zľava Jozef Rób, vedúci družstva, 

Oto Ladislav, Norbert Varga, Peter Tolla, 
Gabriel Fratrič,  Ján Habrovský, Juraj Mazič, 

Štefan Kresan a Ján Marenčík. 

So stolným tenisom začínajú 
v Devínskej už 5-ročné deti

Ak hráčky a hráči trénujú intenzívne 
a pravidelne, úspechy sa dostavia. 
Talenty v Devínskej to potvrdzujú.

STOLNÝ TENIS 13 12/2023 
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Viete čoho sa šaty najviac boja? Že 
skončia na skládkach zmesového ko-
munálneho odpadu a v  spaľovniach. 
Oni chcú totiž ďalej žiť a  tešiť sa, že 

má z  nich niekto radosť. Ak pripustíme logi-
ku takéhoto uvažovania, je zrejmé, že vianočnú 
zónu bez peňazí, ktorú 9. decembra 2023 zorga-
nizovala v Devínskej miestna farská charita, mu-
selo obnosené šatstvo vnímať ako svoje vlastné 
Vianoce. Desiatky ľudí prinášali množstvo pou-
žitých odevov a zdarma si vyberali z ponúkaného 
sortimentu kúsky, ktoré ich potešili. Kabáty, ve-
trovky, nohavice, tričká... V obradnej sieni kosto-
la nešlo odrazu o smútok z pohrebov, ale o nádej, 
súcit a  hrejivé ľudské porozumenie prameniace 
z dobrovoľnej vzájomnej pomoci.

„Túto charitatívnu akciu robíme na  jar, v  lete, 
na  jeseň a  v  zime už tretí rok po  sebe a  dbáme 
o sezónnu ponuku,“ hovorí organizátorka SVAP-
-u Zuzana Rehorčíková. Ľudia môžu okrem ob-
noseného oblečenia priniesť aj hračky, knihy, 
čokoľvek, čo by radi vymenili za iné, hoci už tiež 
používané veci. Čo sa neminie na pultoch farskej 
charity, putuje na východ Slovenska – do Veľkej 
Lomnice, Kežmarku či Popradu, kde majú farníci 
ďalšie pobočky zón bez peňazí. „Ľudia už čakajú 
na túto akciu, vedia o nej v predstihu z plagátov 

alebo z internetových stránok,“ v Zuzaninom hla-
se cítiť radosť aj zadosťučinenie, keď vidí, s akým 
záujmom si Devínskonovovešťania vyberajú po-
núkaný tovar a odnášajú si „úlovky“. Kolobehom 
šatstva sa však činnosť farskej charity ani zďale-
ka nekončí. Organizuje potravinovú pomoc pre 
rodiny v núdzi, materiálne dokáže zabezpečovať 
potreby neziskovej organizácie DePaul Sloven-
sko, ktorá pomáha ľuďom bez domova... „Každý, 
kto potrebuje zmierniť ťažkú životnú situáciu, 
nájde nás vždy v piatok medzi desiatou a dvanás
tou hodinou vo farskom centre na Istrijskej 4. Vie
me pomôcť teplým jedlom, poradiť a usmerniť.“

 Juraj Mravec

LIST JEŽIŠKOVI
JEŽIŠKO VYPOČUL PRIANIA RODÍN Z DEVÍNSKEJ
Šiesty ročník vianočného projektu List Ježiš

kovi, ktorý organizuje mestská časť Bratislava-
-Devínska Nová Ves v spolupráci s FB skupinou 
Mamičky z  Devínskej Novej Vsi, sa podarilo 
zavŕšiť zabezpečením všetkých darčekov, ktoré 
si rodiny priali. 

Miestny úrad najskôr oslovil rodiny, ktorým 
pravidelne pomáha. Informoval ich, že môžu 
napísať list Ježiškovi. „Z listov sme sa dozvedeli, 

po čom rodiny túžia, čo by potešilo ich deti, a zo
znamy detských túžob sme zverejnili na  webe. 
Dobrí ľudia z Devínskej sa postarali o ostatné,“ 
povedala zamestnankyňa úradu Erika Labaš-
ková. Tento krásny projekt urobí štedré, šťastné 
a  veselé Vianoce v  dvanástich rodinách, ktoré 
pomoc veľmi privítali. Aj za ne vám ďakujeme, 
Devínskonovovešťania s dobrým srdcom!

(red.)

Osud je občas veľmi krutý,  
nevráti, čo raz vzal,
zostanú iba spomienky  
a v srdci veľký žiaľ.

V sobotu 2. decembra 2023  
uplynulo 6 rokov odvtedy,  

čo nás navždy opustil manžel, 
otec, svokor, dedko, pradedko  

a kamarát
Ján Herold.

Na jeho dobrotu a lásku  
spomínajú manželka Gizela, 

dcéry Jana s manželom,  
Ľubica, Eva,  

vnúčatá a pravnúčatá.

Keď človek Keď človek 

stretne človekastretne človeka

CHARITA

ŠÍRME RADOSŤ 
A POROZUMENIE  

AJ PO VIANOCIACH
Netreba na to veľa. Stačí, ak v čase 
od 4. januára do 16. februára 2024 
uložíte živé vianočné stromče-
ky (bez ozdôb, plastových obalov 
a kvetináčov) do pripravených dre-
vených ohrádok. Naprieč Bratisla-
vou ich bude až 700. Vďaka projek-
tu hlavného mesta a jeho partnerov 
dostanú stromčeky z  ohrádok 
druhú šancu na  život. Po  spraco-
vaní sa premenia napríklad na iko-
nickú sériu knižníc Billy, ktorej časť 
venuje výrobca školám, centrám 
voľného času a  rodinám s  jedným 
rodičom. Z  ďalších plánuje mesto 
Bratislava v  spolupráci so  spoloč-
nosťou OLO,  a.  s., vyrobiť mulč, 
ktorý rozdá záujemcom 20. januára 
2024 na verejnom podujatí v Lama-
či. Mulč z  vianočných stromčekov 
si budú môcť dať ľudia k stromom 
na  svojich pozemkoch a  ochrá-
niť tak pôdu okolo nich pred úni-
kom vlahy alebo jej prílišným 
zohrievaním. Krásna myšlienka, 
čo poviete? Ak vás nadchla, ne-
chajte sa po  sviatkoch nasmerovať 
k najbližšej drevenej ohrádke pro-
stredníctvom interaktívnej mapy  
na www.olo.sk/stromceky.         (red.)

14  12/2023 
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Vidíte ju? Ako sa pomaly pribli-
žuje k  domcom? Biela pani. Vy-
soká, štíhla žena s vážnym výra-
zom v tvári kráča pomaly z nohy 

na nohu po stvrdnutom snehu a dáva pozor, 
aby na  ňu neupozornilo škrípanie ľadu pod 
podošvami jej bielych čižmičiek. V ruke drží 
krídlo, po chorvátsky krjejut, a vymetá ním 
kúty okien a  dvier. Sledovaná zvedavými 
pohľadmi detí putuje od  domu k  domu. Je 
13. decembra a žena sa volá Lucia.

Vlado Klepoch ju dodnes vidí zreteľne 
a  jasne. Začiatkom päťdesiatych rokov bol 
školákom, no na  tieto predvianočné výjavy, 
ktoré boli súčasťou zvyklostí v  Devínskej, 
si spomína, akoby ich zažil včera. „Ako deti 
sme sa aj trochu báli tej bielej panej, pôsobila 
záhadne a nik netušil, kedy sa objaví. Rodi
čia nám vraveli, že jej úlohou je zbaviť naše 
domčeky nečistôt a  možno aj kadejakých 
zlých myšlienok, ktožehovie...“ Na  Ondreja, 
30. novembra, sa vraj zvyklo liať olovo, ale 
v  pamäti ľudového historika z  Devínskej 
sa tento druh spomienok neobjavuje. Ani 
na Barboru, ktorej je zasvätená miestna far-
nosť, neboli žiadne zvyky, tie zachraňovala 
až Lucia v  bielom rúchu. „Až od  jej prícho
du, trinásteho decembra, keď ešte do Vianoc 
chýbalo dvanásť dní, kolovala pranostika, že 

také počasie, aké je na  Luciu, bude aj v  ja
nuári. A  každý nasledujúci deň až do  Via
noc mal klimaticky charakterizovať každý 
mesiac v roku. Niežeby v auguste mal padať 
sneh, to len predpovede dažďa alebo jasnej 
oblohy sa odvodzovali od počasia v predvia
nočných dňoch.“ Počas štyroch adventných 
nedieľ, ktoré v Devínskej ľudia volali roráty, 
sa omša začínala už o šiestej ráno, teda oveľa 
skôr, ako bývalo zvykom. Horeli pritom len 
sviece alebo plamienky v  petrolejových ka-
hancoch. Svätú spoveď vykonávali prizvaní 
farári z okolia – z Lamača, zo Stupavy a zo 
Záhorskej Vsi – stávalo sa, že aj šiesti hosťo-
vali v Devínskej. „Občas som vtedy zachytil, 
ako ktorýsi zo susedov povedal: Také hriechy 
mám na rováši, že nejdem na spoveď k nášmu 
farárovi, ale k  cudziemu,“ usmieva sa Kle-
poch, no dodnes nevie, akéže hriešne šibal-
stvá to mal susedko na mysli.

A  potom prišli Vianoce. Školáci mali 
prázdniny od  dvadsiateho tretieho decem-
bra do šiesteho januára, do Troch kráľov, no 
dospelí ešte aj na Štedrý deň museli ísť pred-
poludním do práce. V päťdesiatych rokoch sa 
húfne budoval socializmus a  nik sa nesmel 
len tak podaromnici flákať doma. Ľudový 
pamätník gestom mimovoľne odháňa tieto 
spomienky, oveľa radšej sa zamýšľa nad šted-

rovečerným sto-
lom. Čo sa jedlo? 
V  Devínskej to 
bola hubová po-
lievka a  kapor 
so  zemiakovým 
šalátom bez majo-
nézy. Podaktorí si 
spestrili chuť ma-
kovými dukátmi 
pripomínajúcimi 
dnešné dukátové 
buchtičky. Chu-
dobnejší nakrájali 

rožok namočený v sladkej vode a obsypali ho 
makom. „V  päťdesiatych rokoch sa kapust
nica v  Devínskej nerobila. Ani o  klobáskach 
z predvianočnej zabíjačky tu nik nechyroval, 
iba jaternice a krvavničky boli v kurze. A nie 
s ryžou, ale s krúpkami.“ 

Večer pod oknami podupkávali kolední-
ci. Najskôr sa spýtali: Ráčite byť veselí? Keď 
prišla kladná odpoveď, dospelí zborovo zanô-
tili Tichú noc, deti zasa Do mesta Betlehema 
alebo Narodil sa Kristus Pán... „Vtedy, ešte 
za Stalina, pomaranče neboli, banány tiež nie, 
deti koledníkov dostali do  ľanových vrecúšok 
nelúpané vlašské orechy, dospelí preliali gá
gorom ríbezľáčik alebo šnaps,“ vytasí Vlado 
ďalšiu spomienku. Možno dodnes má ešte 
na jazyku chuť medvedích labiek, medových 
či makových koláčov, ktoré si ako štrnásťroč-
ný vykoledoval. Cestu do  minulosti napo-
kon prekvapivo uzavrie: „Koncom decembra 
sme chodili šibať, ale nemýľte si to so zvykmi 
z  aprílovej Veľkej noci. Išlo o  tradíciu, ktorá 
sa ešte v roku 1953 v Devínskej naplno reali
zovala: na pamiatku Herodesom zabitých detí 
sa po dedine chodilo šibať celé rodiny. Za ol
domáš, samozrejme. Volali sme to šibačka 
za mláďatká. Ale čoskoro sa aj tento zvyk stal 
už iba spomienkou.“

Juraj Mravec

Bielej panej sa všetky deti báli
V CHODBÁCH HISTÓRIE 15 12/2023 
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ISTRA CENTRUM
Hradištná 43, 
841 07 Bratislava- 
-Devínska Nová Ves
Tel.: 02/64 77 00 33
info@istracentrum.sk
www.istracentrum.sk

31. 12. 2023 o 9.30 h
TRADIČNÝ VÝSTUP 
DEVÍNSKONOVOVEŠŤANOV 
NA DEVÍNSKU KOBYLU
Účastníci výstupu odchádzajú-
ci od Istra Centra budú v cieli 
odmenení spomienkovým 
darčekom. 
Organizujú Istra Centrum a Tu-
ristický klub AŠK Inter Bratislava.
Miesto zrazu: budova Istra 
Centra

13. 1. 2024 o 19.30 h
CHORVÁTSKY BÁL 
30. HRVATSKI BAL
Do tanca hrajú Čunovski Bećari.
Cena vstupenky: 48 €
Rezervácia:  

HrvatskiBalDnv@gmail.com
Miesto: veľká sála Istra Centra

27. 1. 2024 o 19.00 h
11. PLES DEVÍNSKA INAK
Vstupenky na adrese  
ples@devinskainak.sk
Miesto: veľká sála Istra Centra
Zmena programu vyhradená!

MÚZEUM KULTÚRY 
CHORVÁTOV 
NA SLOVENSKU

Istrijská 68, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves 
E-mail: andrej.solar@snm.sk
www.snm.sk/mkchs
Otvorené: utorok – piatok  
od 11.00 do 16.00 h,
posledný vstup o 15.30 h

Do 31. 1. 2024 
MARTA FÖLDEŠOVÁ: TÍŠINY
Výstava fotografií z prostredia 
Devínskeho jazera. 
Miesto: SNM – Múzeum kultúry 
Chorvátov na Slovensku  

ZÁKLADNÁ UMELECKÁ ŠKOLA
Istrijská 22, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves
E-mail: zusistrijska@ba.netlab.sk
www.zusistrijska.bratislava.sk

20. 12. 2023 od 15.30 do 18.30 h  
VIANOČNÉ DIELNE ZUŠ
Koncerty, divadielka, tance, vý-
tvarné dielničky, vianočný punč.
Miesto: ZUŠ

20. 1. 2024 o 19.30 h
9. REPREZENTAČNÝ PLES ZUŠ 
Do tanca hrá FOR Bratislava,  
DJ Adam.
Vstupenky:  
zusistrijska@ba.netlab.sk
Miesto: veľká sála Istra Centra

ZÁKLADNÁ ŠKOLA
Ulica Ivana Bukovčana 3,  
841 08 Bratislava-Devínska 
Nová Ves 
E-mail: bukovcana3@gmail.com
www.old.bukovcana.sk

3. 2. 2024 o 19.00 h
63. POSEDENIE UČITEĽOV, 
RODIČOV A PRIATEĽOV ŠKOLY
Organizuje ZŠ v spolupráci s OZ 
Chabik.
Vstupné: 40 €, v cene je zahrnuté 
občerstvenie (večera a káva). 
Možnosť zakúpenia vstupenky 
na riaditeľstve školy.
Miesto: ZŠ, Ulica I. Bukovčana 1

FARNOSŤ DNV 
Istrijská 15, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves
E-mail: fara.devinska@gmail.
com, www.devinska.fara.sk

10. 2. 2024 o 18.00 h
DEVÍNSKONOVOVESKÝ 
FARSKÝ BÁL
Predstaví sa Pavol Varga a jeho 
hostia, DJ Adam, tanečná škola 
Eleganza. Pre účastníkov bude 
pripravené prekvapenie večera 
VOCALATTÉ a tombola. Výťažok 
z plesu podporí animátorov 
a tábory farnosti. 
Vstupné: 50 € (vstupenky sú 
v predaji do 1. 2. 2024, rezervá-
cia na adrese farskyplesdnv@
gmail.com).
Miesto: veľká sála Istra Centra  

DENOVA – PRÍSPEVKOVÁ 
ORGANIZÁCIA  
Eisnerova 25, 841 07 Bratislava-
-Devínska Nová Ves
ZMENA OTVÁRACÍCH HODÍN 
V ZBERNOM DVORE!
Zimný režim
Pondelok – piatok:  
7.00 – 16.00 h (11.00 – 12.00 h 
obedová prestávka)
Sobota: 8.00 – 15.00 h (12.00 – 
12.30 h obedová prestávka)
Nedeľa: ZATVORENÉ 
Sviatočný režim
23. 12. 2023 od 8.00 do 15.00 h
24. 12. – 26. 12. 2023  
ZATVORENÉ
27. – 29. 12. 2023  
od 7.00 do 16.00 h
30. 12. 2023  
od 8.00 do 15.00 h
1. 1. 2024 ZATVORENÉ
2. 1. – 5. 1. 2024  
od 7.00 do 16.00 h
6. 1. 2024 ZATVORENÉ

INFOSERVIS


